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Pouhý rok výuky, pak několikaměsíční praxe a diplomová práce bude nově
stačit k získání magisterského titulu. A to na Fakultě podnikohospodářské
Vysoké školy ekonomické v Praze (VŠE). Novinka startující od nového
akademického roku se týká jednoho oboru – Master in Sustainability
Management. Škola tím reaguje na velkou poptávku po absolventech
takzvaných ESG oborů, která bude kvůli novým povinnostem firem
v oblasti udržitelného podnikání ještě stoupat.

„Když se podíváte na obdobné programy pro ESG manažery, které se
vyučují na 30 nejlepších evropských byznysových univerzitách, tak jen 12
z nich jich je dvouletých. Studenti chtějí své znalosti a dovednosti
zužitkovat co nejdříve, zároveň na pracovním trhu manažeři specializovaní
na udržitelnost žalostně chybí,“ řekl HN Ladislav Tyll, který na zmíněné
fakultě vede katedru strategie a řídí mezinárodní studijní programy.
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Program, který chtějí od září na VŠE otevírat, bude hodně zaměřený na
praxi. Výuka bude trvat jeden akademický rok a následovat bude
tříměsíční odborná praxe ve firmě. Tam budou mít studenti mentora, s
jehož pomocí začnou pracovat na projektu, který bude zároveň směřovat k
vypracování jejich diplomové práce. 

Zkrátit výuku u magisterského programu umožňuje český zákon o
vysokých školách i takzvaná boloňská úmluva. Stačí, když se studentům
podaří během studia získat 90 až 120 kreditů. Na VŠE v programu Master
in Sustainability Management budou muset studenti získat 100 kreditů.
Vyučovat se bude výhradně v anglickém jazyce, podmínkou pro přijetí
bude některý z obecně uznávaných certifikátů o znalosti jazyka na úrovni
minimálně C1.

Uchazeče si na škole vyberou na základě strukturovaného životopisu,
motivačního videa a eseje, kterou na pohovoru musí obhájit. Jelikož jde o
zahraniční program, bude podle pravidel českého vysokoškolského
systému zpoplatněn – za školné dají studenti celkem 10 tisíc eur (zhruba
250 tisíc korun), pokud studium dokončí v řádném termínu. Zatímco tento
program cílí primárně na zahraniční studenty, příští rok chce VŠE otevřít ve
stejném oboru také klasické dvouleté studium v češtině, které bude
bezplatné, a to i díky podpoře z Národního plánu obnovy.

Zájem už teď mají podle Tylla nejen absolventi bakalářských programů, ale
také zaměstnaní lidé z firem. „Chceme výuku naplánovat zejména do
ranních či večerních hodin, aby se dala snáze skloubit s prací,“ upřesňuje
Tyll. Už mají domluvenou spolupráci na praxích například se
společnostmi Coca-Cola HBC, Škoda Auto, PwC, Procter & Gamble či
Siemens.

„Po expertech na udržitelnost a ESG je nyní na trhu velká poptávka a
přitom pořád v Česku v podstatě není univerzita, která by absolventy ve
větším počtu vychovávala,“ říká Jan Brázda, partner PwC a expert na ESG
a udržitelnost.

Na druhou stranu vidí snahu podobné programy otevírat na více vysokých



školách. „Velmi bych si přál, aby se zaměřovaly na praxi a nesestávaly jen
z biflování jednotlivých předpisů a regulací, jak to v Česku bohužel často
bývá,“ dodává.

Poptávka po ESG manažerech plyne z rostoucích nároků na udržitelné a
společensky odpovědné fungování firem. Specialista na udržitelnost je
proto podle mnohých na pracovním trhu ještě více horké zboží než vývojář
či programátor. Od roku 2025 totiž budou muset velké firmy vykazovat
takzvaný ESG report, který ale často neumí sestavit. Ten má vycházet z
ESG strategie, jíž v mnoha firmách nikdo nerozumí.

Jen v Česku se bude nová povinnost dle propočtů Tylla týkat odhadem
700 až 1000 firem a v EU přes 50 tisíc. Nová směrnice počítá i se
zavedením reportování pro malé a střední podniky v delším časovém
horizontu. „Už teď se nicméně nároky na ESG reporting propisují do
celého dodavatelského řetězce, takže poptávka po ESG manažerech bude
násobně růst,“ soudí Tyll.

Další programy zatím na fakultě zkracovat nechtějí. „Je možné, že se od
nás inspirují jiné fakulty, my ale v nejbližší době nic podobného
nechystáme,“ říká Tyll.

Už na podzim dala Fakulta podnikohospodářská jako první vědět o tom, že
ruší klasickou podobu bakalářských prací. Místo nich budou studenti řešit
konkrétní problémy v partnerských firmách fakulty nebo v podniku, kde už
reálně pracují. Další možností bude zapojit se do výzkumu na škole. 
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